
ПРЕДЛОЖЕНИЕ

От адвокат Валя Гигова, член на ВАдвС, за предприемане на действия в упражняване
на правомощието на ВАдвС по чл. 150, ал. 4 от Конституцията относно съдебната

медиация

Уважаеми колеги,
Моля в дневния ред на заседанието на 09.11.2023 г. да бъде обсъден въпросът за

упражняване на правомощието на ВАдвС по чл. 150, ал. 4 от Конституцията относно
съдебната медиация и да бъде прието решение, с предложеното по-долу съдържание.

По този въпрос Ви моля да имате предвид следните обстоятелства, изложени в
хронологичен ред от обявяването за обществено обсъждане на Законопроекта за
изменение и допълнение на Закона за медиацията, до момента:

1. На 29.09.2022 г. на сайта за обществени консултации strategy.bg е обявен за
обществени консултации Законопроект за изменение и допълнение на Закона за
медиацията (ЗИДЗМ), който предвижда и промени в ГПК, въвеждащи задължителна
медиация по граждански и търговски дела, като срокът за обществено обсъждане е до
13.10.2022 г.1

2. На 07.10.2022 г., в рамките на заседание на Висшия адвокатски съвет
(проведено като част от Национална конференция на адвокатурата в гр. Видин), е взето
решение от Висшия адвокатски съвет № 562/07.10.2022 г. със следното съдържание:
„Висшият адвокатски съвет изразява отрицателно становище по така
предложения проект за изменение и допълнение на Закона за медиацията, като
счита, че задължителната медиация не съответства на българската правна
система и на българските правни традиции и е в разрез с правата на българските
граждани, тъй като на практика ограничава достъпа до съд и го забавя. Възлага
изготвяне на становище по този въпрос на адвокат Таня Градинарова от Софийската
адвокатска колегия.“. Решението е прието единодушно и е публично-достъпно на
сайта на Висшия адвокатски съвет (на адрес Протоколи от заседанията на ВАдвС -
2022г. (vas.bg).

3. На 20.10.2022 г. на заседание на Висшия адвокатски съвет е взето решение №
588/20.10.2022 г., със следното съдържание: „Изготвеното становище от името на
Висшия адвокатски съвет на база на становището на адв. Таня Градинарова да бъде
депозирано незабавно в Министерството на правосъдието и Висшия съдебен съвет от
председателя на Висшия адвокатски съвет. Да бъде излъчена контактна група за
осъществяване на среща с Висшия съдебен съвет в следния състав – председателят
адв. Ивайло Дерменджиев, адв. Валя Гигова и адв. Асен Георгиев.“.  Решението е
прието единодушно и е публично-достъпно на сайта на Висшия адвокатски съвет на
посочения по-горе електронен адрес.

4. На 25.10.2022 г. до Министъра на правосъдието с копие до Висшия съдебен
съвет е изпратено Становище от Висшия адвокатски съвет изх. № 876/25.10.2022 г.,
с което се изразява отрицателно отношение по предвижданата задължителна съдебна
медиация със ЗИДЗМ и се изразява готовност за участие в работна група.

1 Подробности за процедурата са достъпни на електронен адрес: Портал за обществени консултации
(strategy.bg).
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Становището е подписано от Ивайло Дерменджиев, председател на Висшия
адвокатски съвет, в което наред с другите аргументи срещу предлаганите промени в
Закона за медиацията е посочено и следното: „Висшият адвокатски съвет намира, че
извън конституционната и законова компетентност на Висшия съдебен съвет е да
приема предвидената в чл. 25 от законопроекта наредба за съдебните медиатори,
доколкото те не трябва да бъдат част от съдебната система и съдебната
администрация, а уредените изрично в чл. 130а, ал. 2 и ал.5 от Конституцията на
РБългария, както и чл.30, ал.2 и ал.5 от Закона за съдебна власт правомощия на
Пленума и колегиите към Висшия съдебен съвет не предвиждат подобна
възможност“. (Становище изх. № 876/25.10.2022 г., достъпно на сайта на ВАдвС, в
раздел Становища по законопроекти (Microsoft Word - Stanovishte_Mediaciq.docx
(vas.bg)

5. На 24.11.2022 г. на заседание на Висшия адвокатски съвет е обсъждано
подробно какво да съдържа последващото предложение на Висшия адвокатски съвет
във връзка със законодателната процедура по ЗИДЗМ, като е прието Решение №
629/24.11.2022 г. със следното съдържание: „Дава съгласие представителите на
Висшия адвокатски съвет в работната група по проектозакона за медиацията да
изразят становище съобразно изложеното от адвокат Валя Гигова в заседанието на
Висшия адвокатски съвет, проведено на 24.11.2022 г.“. Решението е прието
единодушно, като с решението на Висшия адвокатски съвет членовете на работната
група по Закона за медиацията са натоварени да изразят становище, съобразно
изложеното от адвокат Валя Гигова в заседанието на Висшия адвокатски съвет.

6. На 01.12.2022 г. в рамките на проведено заседание на работната група към
ВСС по ЗИДЗМ адвокат Валя Гигова е изразила позиция, изцяло съобразена с
Решенията на Висшия адвокатски съвет по въпросите на медиацията, включително със
Становището на ВАдвС от 25.10.2022 г., подписано от Ивайло Дерменджиев,
председател на Висшия адвокатски съвет.

В хода на обсъжданията са изложени конкретно следните съображения: „Колеги,
аз съм длъжна да Ви кажа какво е приел Висшият адвокатски съвет и какво мислят
колегиите. Аз не изразявам мое лично мнение…“, което се установява от Фонограма от
заседание на работната група към ВСС от 01.12.2022 г., предоставена на членовете на
ВАдвС и с която членовете на ВАдвС разполагат.

7. На 17.01.2023 г. от името на Висшия адвокатски съвет е изпратено до Правна
комисия към 48-мото Народно събрание Становище изх. № 35/17.01.2022 г. подписано
от адвокат Валя Гигова като заместник-председател на ВАдвС поради отказа на
председателя на ВАдвС да подпише и депозира становището в Народното събрание.

Това становище е съобразено изцяло с решение № 588/20.10.2022 г. на Висшия
адвокатски съвет и по същество повтаря съображенията и аргументите, изложени в
Становище от Висшия адвокатски съвет изх. № 876/25.10.2022 г.

8. На 19.01.2023 г. заместник-председателят на Висшия адвокатски съвет Валя
Гигова е участвала в заседание на Комисията по правни въпроси към 48-мото Народно
събрание, като е поддържала изцяло доводите и аргументите, застъпени от Висшия
адвокатски съвет2. В хода на обсъждането е изразена позицията на ВАдвС и по повод
реплика на адвокат Михаил Бояджиев, че не му е известна позиция или становище
срещу това, което е предвидено в законопроекта, е посочено: „Адвокатският съвет се
представлява в случая от мен. Вие можете да говорите от Ваше име, не от името на
Висшия адвокатски съвет. Нека да стане ясно, че Висшият адвокатски съвет е

2 Стенограма от заседанието на 19.01.2023 г. на Комисията по правни въпроси към 48-мото Народно
събрание е достъпна на сайта на Народното събрание, на адрес: Народно събрание на Република
България (parliament.bg)



против това. Ние имаме решение от Национална конференция от 7 октомври
миналата година в тази насока и поддържаме това становище, настояваме за тези
предложения, защото наистина смятаме, че този текст в този вариант е
противоконституционен. Много добре знаете, че в Румъния и в Полша обявиха
текстовете за противоконституционни“ (видно от Стенограма от 19.01.2023 г.,
достъпна на сайта на Народното събрание).

9. Междувременно, на 22.12.2022 г. ВСС е поканил Висшия адвокатски съвет
да предложи адвокати, които да участват в работната група по изготвяне на
наредбите по чл. 25 от ЗМ, като е изразена благодарност на адвокатите Албена Пенова,
Михаил Бояджиев, Таня Градинарова и Янита Тончева, Красимир Недев и Лилия
Симеонова за изключителната им съпричастност към изготвяне на Законопроекта за
изменение и допълнение на закона за медиацията и ГПК.

Председателят на ВАдвС е определил за представители на Висшия адвокатски
съвет в работната група по изготвяне на проектите на двете наредби адвокатите Ивайло
Дерменджиев, Албена Пенова, Лилия Симеонова, Михаил Бояджиев, Янита Тончева и
Таня Градинарова.

10. С решение № 881/22.06.2023 г. Висшият адвокатски съвет е оттеглил като
свои представители в работната група към ВСС по изготвяне на Наредбите по чл.
25 от Закона за медиацията адв. Албена Пенова, адв. Михаил Бояджиев, адв.
Янита Тончева и адв. Ивайло Дерменджиев, и са определени като
представители на Висшия адвокатски съвет в работната група адв. Красимир
Недев и адв. Таня Градинарова.

Работната група към ВСС не се е съобразила с решението на Висшия адвокатски
съвет, като ВСС е отговорил с Писмо вх. № 1541/23.08.2023 г., че няма да замени
представителите на ВАдвС в работната група.

От този момент адвокатите, посочени в Решение № 881/22.06.2023 г., не
представляват ВАдвС в работната група.

11. Междувременно с Писмо вх. № 713/28.03.2023 г. до ВАдвС, от името на ВСС
Даниела Марчева, член на ВСС, е уведомила ВАдвС, че до ВСС била достигнала
информация, че обучителният център предлагал обучения за сертифицирани медиатори
към съдебните центрове, като е поискала писмото на ВСС да бъде изпратено на всички
колегии в страната.

С Писмо вх. № 1114/29.05.2023 г. до ВАдвС, Даниела Марчева от името на ВСС
е уведомила ВАдвС, че „два месеца след изпращане на предходното ми писмо
установявам, че този вид обучения не само, че не са преустановени, а активна роля в
тях има и ЦОА „Кръстю Цончев“, като е обърнала внимание, че обученията в ЦОА
следвало да се провеждат от сертифицирани обучители.

12. Нито ЦОА, нито ВАдвС са извършвали обучения на сертифицирани
обучители към съдебните центрове (предвид липсата на нормативна уредба по тези
въпроси), поради което и не са се съобразили с неинституционалните (неизходящи от
ВСС) настоявания на Даниела Марчева да определя обучителната политика на ЦОА.

Със Заповед № ЛС-04-802/01.07.2009 г. на Министъра на правосъдието,
Фондация „Център за обучение на адвокати „Кръстю Цончев“ е одобрена на основание
чл. 8, ал. 3 от Закона за медиацията като организация, която може да извършва
обучение на медиатори.

Отчитайки както обществената си роля по отношение на професионалната
подготовка на адвокатите, необходимостта да се усъвършенства нормативната уредба и
нуждата от широкото обществено обсъждане сред професионалната общност на
адвокати и магистрати, ЦОА е организирал на 05.04.2023 г. кръгла маса на тема:
“Промени в Закона за медиацията – предизвикателства и практически аспекти” (В ЦОА



се проведе кръгла маса на тема: “Промени в Закона за медиацията – предизвикателства
и практически аспекти” | Фондация „Център за обучение на адвокати – Кръстю
Цончев“ (advotraining.bg).

В рамките на кръглата маса са обсъдени темите „Същност на промените в
Закона за медиацията: има ли задължителна медиация?“, представена от доц. д-р
Таня Градинарова, „По кои дела има задължително препращане към медиация и по кои
– по преценка на съда? Какви ще бъдат критериите за преценка? Препращане при
търговски спорове и спорове, свързани с интелектуална собственост.“, представена
от съдия Валерия Братоева – Софийски градски съд, „Въпросът, свързан с разноските в
процедурата по медиация и как това ще се отрази на разноските в рамките на
съдебното производство.“, представена от гл. ас. д-р Анастас Пунев – адвокат от САК;
„Въпросът, свързан с времето – в кой момент е добре да се започне процедура по
медиация, в коя инстанция, колко време ще продължи процедурата?“, представена от
съдия Евгени Георгиев – Софийски градски съд. Освен адвокати, в кръглата маса
участие взеха председателят на СРС съдия Александър Ангелов и заместник-
председателят на СРС - съдия Даниела Александрова, директорът на НИП - г-жа
Миглена Тачева, членовете на ВАдвС - адв. Асен Георгиев, адв. Ели Христова, адв.
Красимира Иванова и адв. Валя Гигова, новоизбраният член на НБПП - адв. Калина
Милославова, председателят на АК Габрово - адв. Евгени Попов, членът на Висшия
контролен съвет - адв. Димитринка Герганова, колеги адвокати, медиатори и съдии,
като събитието е излъчено чрез интернет страницата и фейсбук страницата на ЦОА.

Междувременно ЦОА, в рамките на обучителната си дейност и програма,
съобразно интереса на адвокатите от различни колегии, е провеждал и провежда
обучения за медиатори, които да осъществяват медиацията така, както е уредена в
Закона за медиацията към момента като „доброволна и поверителна процедура за
извънсъдебно разрешаване на спорове, при която трето лице - медиатор, подпомага
спорещите страни да постигнат споразумение.“ (чл. 2 от Закона за медиацията).

13. На 12.10.2023 г. на интернет страницата на Висшия съдебен съвет бе
публикуван за обществени консултации проект на Наредба за подбора, статута и
дейността на медиаторите в съдебните центрове за медиация, както и Наредба за
структурата и организацията на дейността на съдебните центрове по медиация, като е
определен срок за обществено обсъждане на двата проекта от 14 дни.

14. На 21.10.2023 г., експертът към Висшия адвокатски съвет Ирина Богданова е
изпратила на електронните адреси на всички членове на Висшия адвокатски съвет
изготвени по възлагане от адвокат Валя Гигова, заместник председател на Висшия
адвокатски съвет, две отделни становища по двата проекта.

На 25.10.2023 г. е изтекъл предвидения в чл. 18, ал. 2 от Правилника за
организация на дейността на Комисията по правни въпроси към ВАдвС (Правилника на
Комисията по правни въпроси) тридневен срок от изпращане на двете становища, в
който членовете на ВАдвС могат да изразят отношение по изпратените становища.

В този срок – до 25.10.2023 г., не са постъпили възражения от членове на
Висшия адвокатски съвет.

15. На 26.10.2023 г. е изтекъл срокът за обществени консултации по двата
проекта на наредби, но двете становища на Висшия адвокатски съвет, съгласувани при
условията на чл. 18, ал. 2 от Правилника на Комисията по правни въпроси, не са били
депозирани от председателя на Висшия адвокатски съвет, в изпълнение на
задълженията му по чл. 124, ал. 1 от Закона за адвокатурата.

16. На следващия ден – 27.10.2023 г., след изтичане на срока за обществени
консултации и бездействието на председателя на ВАдвС в този срок, двете становища
на Висшия адвокатски съвет са подадени от името на Висшия адвокатски съвет от



заместник-председателя адв. Валя Гигова, като в самите становища изрично е посочена
причината, поради която са подписани и подадени от заместник председателя.

17. На 30.10.2023 г., на заседание на Пленума на ВСС, са приети двете Наредби,
като са обсъдени всички постъпили предложения и становища в срока до 26.10.2023 г.
и всички те не са били приети и взети предвид. Становищата на ВАдвС по проектите на
двете наредби не са били обсъдени като подадени след срока за обществени
консултации.

С оглед несъобразяването на ВСС с изразяваните до момента
институционални становища от Висшия адвокатски съвет по въпросите, касаещи
нормативната уредба на съдебната медиация у нас и предвид обстоятелството че
Председателят на ВАдвС не е депозирал в срок от името на Висшия адвокатски
съвет отрицателните становища на ВАдвС по въпросите на медиацията, което е
довело до неразглеждането им от ВСС в процедурата по обществено обсъждане на
двете наредби по чл. 25 от ЗМ, с които наредби проблемите, породени от
противоконституционната законова уредба, се задълбчават, предлагам да бъдат
взети следните РЕШЕНИЯ от Висшия адвокатски съвет:

1. На основание чл. 150, ал. 4 от Конституцията, ВИСШИЯТ
АДВОКАТСКИ СВЕТ да отправи искане за обявяване на
противоконституционност на текстовете на чл. 19, чл. 20, чл. 21, чл. 22, чл. 23, чл.
24, ал. 1 и чл. 25 от Закона за медиацията и на чл. 78а, чл. 140а, чл. 140б, чл. 267,
ал. 3, чл. 314а, чл. 341а и чл. 374а ГПК, които уреждат т.нар. „съдебна медиация“
като задължителна или факултативна фаза по широк кръг граждански и
търговски дела.

2. ВИСШИЯТ АДВОКАТСКИ СЪВЕТ възлага на експерта към Висшия
адвокатски съвет - Ирина Богданова, да извърши анализ на разпоредбите на ЗМ и
ГПК и да подготви в срок до 26.11.2023 г. проект на Искане до Конституционния
съд за обявяване на противоконституционност на чл. 19, чл. 20, чл. 21, чл. 22, чл.
23, чл. 24, ал. 1 и чл. 25 от Закона за медиацията и на чл. 78а, чл. 140а, чл. 140б, чл.
267, ал. 3, чл. 314а, чл. 341а и чл. 374а ГПК, което да бъде изпратено до всички
членове на Висшия адвокатски съвет.

08.11.2023 г.
С уважение, …………………..

адв. Валя Гигова


